


El 16 de novembre,
l’Agencia Catalana
de Residus ens va
atorgar la sub-
venció que ens
permetrà imple-
mentar la minidei-
xalleria que estava
projectada com a
part del nou pro-
cés de tractament
de residus muni-
cipals. La nova

instal·lació comptarà amb una àrea d’emergèn-
ciaamb accés independent des del carrer amb els
contenidors necessaris per a la recollida de les
fraccions de paper i cartró, envasos, orgànica i re-
buig. També amb unaminideixalleriaamb entrada
i sortida diferenciades per a vehicles, amb super-
fície pavimentada i espai per a contenidors per di-
ferents fraccions com pneumàtics, runes, fustes,
fracció vegetal i voluminosos. Hi haurà un petit
edifici amb un despatx, un magatzem tancat, ser-
veis higiènics i un cobert per a l’emmagatzematge
de residus perillosos i electrodomèstics. D’aquí al
2025 ha d’estar acabada.
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PROCÉS PARTICIPATIU
PER DETERMINAR LA 

UBICACIÓ DE LA NOVA 
PISCINA

Com ja sabeu, la piscina municipal ha quedat ob-
soleta i l’equip de govern està preparant un pro-
cés participatiu per determinar on s’ubicarà la
nova piscina. Ja s’ha demanat als tècnics del
Consell Comarcal un estudi del cost de fer la nova
piscina on està ubicada actualment i del cost de
fer-la a la zona esportiva. Aquests estudis perme-
tran tenir la informació necessària per a una bona
pressa de decisió. El següent pas serà realitzar
reunions informatives obertes a tots els veïns, on
s’explicaran les dues propostes que estem treba-
llant. Les reunions seran els dies 16 i 23 de febrer,
a les 19h. Després, els veïns que hagin anat a al-
guna de les reunions informatives, podran ser part
del procés participatiu. La votació es farà el 2 de
març, de 10h a 18h.

ESTUDI D’EFICIÈNCIA
ENERGÈTICA

Cada cop es fa més necessari ser conscients de l’e-
nergia que gastem i és de capital importància tenir
un pla de transició energètica. És per això que l’A-
juntament ha demanat un estudi d’eficiència energè-
tica que permetrà identificar oportunitats per reduir
el consum d’energia no renovable, afavorir la soste-
nibilitat, reduir la factura de llum i no ser tant sensi-
bles a les variacions del preu de l’energia. D’altra
banda, tenir planificades les inversions a realitzar fa-
cilitarà l’accés a les subvencions que es preveu que
arribin en el marc del programa NEXT GENERA-
TION i d’altres.

CARTELL ZONA 
INDUSTRIAL

Hem estat treballant
per fer i instal·lar un
cartell informatiu
nou a la zona indus-
trial de Fontcoberta.
Ja està acabat i
col·locat. Esperem
que ajudi a conèixer
on estan ubicades
les empreses del
polígon i contribueixi
a ordenar el trànsit a
la zona industrial.
P a r a l · l e l a m e n t ,
estem recopilant in-
formació de les em-
preses que tenen
seu al municipi per publicar la seva informació
a la pàgina web municipal.

MINIDEIXALLERIA I ÀREA
D’APORTACIÓ D’EMERGÈN-

CIA DE MELIANTA
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SAFAREIG DE LA MARE DE
DÉU DE LA FONT

El passat mes de novembre es van arranjar els dos sa-
fareigs d’aigua del costat de la font de la Mare de Déu
de la Font, que antigament havien servit com a basses
per tenir aigua per regar i, també, per rentar la roba per
a les famílies de la Farrès. Davant l’escassetat de pluja
que anem patint, i veient que hi havia algunes esquer-
des que ajudaven a perdre l’aigua que s’hi embassava,
l’Ajuntament va optar per impermeabilitzar els safareigs
per tal que es mantinguessin amb tots els avantatges
de poder gaudir d’un espai per preservar la fauna i la
flora que s’hi genera.

ÀREA D’APORTACIÓ 
D’EMERGÈNCIA DE 

VILAVENUT

L’àrea d’aportació d’emergència de Vilavenut ja
està enllestida i els veïns ja tenen les targetes que
hi permeten l’accés. Ara estem en procés de mo-
nitoratge del funcionament de la nova instal·lació.

SOTERRAMENT DE LES 
LÍNIES D’ALTA TENSIÓ 

DE VILAVENUT

Les feines per al soterrament de la línia d’alta ten-
sió que passa per Vilavenut continuen. Aquests
darrers mesos s’ha treballat a la zona de la serra
Pelada. L’empresa subministradora d’electricitat
preveu haver acabat l’obra a finals del mes de fe-
brer.

AMPLIACIÓ DE LA 
COBERTA DE L’ESCOLA
VELLA DE VILAVENUT

El dia 13 d’octubre la Generalitat de Catalunya,
des del Departament de presidència i esports, ens
va atorgar la subvenció per l’ampliació de la co-
berta de la zona exterior de l’Escola Vella de Vila-
venut. Aquesta coberta permetrà acabar de cobrir
la zona exterior on hi ha la pista, resguardant-la
totalment de la pluja.

SEGON POU DE CAPTACIÓ
D’AIGUA A VILAVENUT

Actualment, el poble de Vilavenut disposa d’una
única font d’abastament d’aigua i considerem ne-
cessari tenir un pou alternatiu que asseguri un
subministrament sostenible a llarg termini. Hem
iniciat els tràmits per sol·licitar una subvenció a
l’Agència Catalana de l’Aigua per la construcció
d’aquest segon pou. Esperem saber si ens ator-
guen la subvenció a mitjans d’any. 
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REGATGE DE CAMINS RURALS
Dins el marc del programa de regatge de camins
rurals de la Diputació de Girona, durant tot el
2023, hem arreglat molts camins del municipi, els
últims: el de cal Faisà, el dels Hangars, el de can
Travé Nou i el de Figueroles a can Ginesta (can
Pascol). Durant l’any 2024, continuarem treballant
el manteniment i la millora dels nostres camins.

Transparència i bon govern

Tradicionalment l’Ajuntament de Fontcoberta ha dedicat
esforços per ser propers als veïns i per facilitar l’accés
a la informació sobre les decisions, les accions i els

processos que es duen a terme al Municipi.

Va ser amb aquest objectiu que es van crear i s’han
consolidat les dues publicacions municipals impreses: El
Butlletí i l’Agutzil de Paper, als quals se segueixen dedicant
hores de feina i esforços econòmics. També, per assegurar
l’accés a la informació i per facilitar la participació ciutadana,
es va crear la pàgina web, el canal d’Instagram o el canal de
WhatsApp.

Una de les assignatures pendents a l’inici de la legislatura
era prestar atenció al portal de transparència de la
Generalitat. En aquells moments les dades de l’Ajuntament
disponibles, vorejaven el 50%. Actualment s’ha assolit el
67,38% d’emplenament, segons el propi portal.

D’altra banda, també s’està treballant perquè tothom que
vulgui pugui conèixer de què es parla als Plens de
l’Ajuntament. És per això que s’estan fent proves per gravar
els Plens, emetre’ls en directe i perquè estiguin disponibles
per accedir-hi en qualsevol moment. Es farà al canal de
youtube de l’Ajuntament: 
www.youtube.com/@ajuntamentfontcoberta2130/streams.

Pressupost Ajuntament exercici 2024

El Ple de l’Ajuntament Fontcoberta, en sessió
extraordinària de 27 de novembre de 2023, va
aprovar inicialment el pressupost general per a

l’exercici del 2024, amb les seves Bases d’Execució i la
plantilla, que comprèn tots els llocs de treball reservats a
funcionaris, personal laboral i eventual. 

Ens ha tocat administrar aquest ajuntament en una etapa
difícil, plena de restriccions econòmiques, sortint d’una
pandèmia, d’un increment de preus d’energies i de primeres

matèries, una situació que, a hores d’ara, no sabem ben bé
cap on ens durà, perquè si l’any 2023 apareixia incert, aquest
2024 amb els diferents conflictes internacionals encara ho
és més. 

Estem davant un pressupost prudent i de contenció, com no
podia ser d’una altra manera. Els d’ingressos i les despeses
s’han equilibrat en 1.435.330,29€, presentant un augment
del 5,5% respecte a l'any 2023 en termes absoluts.

Regatge asfàltic al camí de can Travé Nou
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INGRESSOS
Inicialment, dirigirem la nostra atenció cap a les partides
d’ingressos. El conjunt d’ingressos ha augmentat
principalment per l’increment excepcional de la
Participació en els Tributs de l’Estat i per l’augment
associat a l’obertura d’una nova aula a la Llar d’Infants.

Com es pot observar, no s’han produït increments
significatius en les partides d’impostos i tributs, un
aspecte crucial que evidencia la nostra capacitat de fer
front a la crisi sense augmentar la càrrega impositiva. Les
úniques taxes que han incrementat són: la taxa de l’aigua,
que no s’havia modificat en 10 anys, i la taxa de recollida
d’escombraries, que ha passat d’un cost de 153 euros
anuals a 160 euros. La taxa d’aigua s’ha pujat per
l’aplicació del nou Reial Decret 03/2023 de 10 de gener
de 2023 que actualitza els criteris tècnic-sanitaris de la
qualitat de l’aigua de consum, el seu control i
subministrament, d’acord amb l’actual normativa europea
i els Objectius de Desenvolupament Sostenible de
l’Agenda 2030. L’increment de les tarifes de recollida
d’escombraries s’ha dut a terme en compliment de la Llei
7/2022, de 8 d’abril, sobre residus i sòls contaminats, en
el marc d’una economia circular. Aquesta legislació
estipula que la taxa ha de cobrir íntegrament els costos
associats a la recollida, transport i tractament dels
residus, i, per tant, ha de ser repercutida a les diferents
llars de Fontcoberta.

DESPESES
En referència a les despeses, primerament volem
destacar que les despeses de personal s’han incrementat

en consonància amb l’augment previst pel Govern. Hem
reduït les despeses en electricitat, ja que les previsions
de l’any 2023 eren elevades a causa de l’augment del
preu de l’electricitat al llarg del 2022. També hem registrat
un augment de les despeses a causa de la concessió de
la Llar d’Infants. L’empresa concessionària ha hagut de
contractar una treballadora addicional a causa de
l’obertura d’una nova aula. Mantenim la política d’ajuts als
joves de Fontcoberta, oferint oportunitats de treball a
l’estiu a través de la Brigada Jove. Les subvencions als
usuaris del transport públic romanen inalterades. S’han
aplicat increments en algunes ajudes destinades als
estudiants que resideixen en zones aïllades del municipi,
i es mantenen les aportacions a les entitats locals per a
l’any 2024, amb algunes excepcions puntuals que han
estat ampliades. 

En resum, considerem que aquests pressupostos
compleixen escrupolosament amb les recomanacions de
moderació i estalvi establertes per la Generalitat. Volem
destacar que algunes intervencions no es troben
detallades en el pressupost, en concordança amb el
criteri de prudència establert per la Llei General de
Pressupostos. Estem a l’espera de rebre les resolucions
de diverses subvencions, abans de reflectir-les de
manera concreta en el pressupost.

Francesc Xavier Cros Verdaguer
Alcalde de Fontcoberta

Reciclatge al municipi

Sabies que una llar on hi viuen tres persones pot
generar arribar a generar 1,4 tones de residus
anualment? És important tenir present que

aquests residus no desapareixen simplement en ser
dipositats al contenidor; més aviat, segueixen un procés
complex i prolongat abans d’arribar a ser reutilitzats o
eliminats de manera adequada.

En els últims anys, la nostra societat ha experimentat un
augment en les demandes i exigències vinculades a la
consciència ambiental. Hi ha una creixent aspiració per
gaudir d’un entorn més net i un compromís amb la seva
protecció. La legislació també ha evolucionat, imposant a
les autoritats la responsabilitat de gestionar els residus
amb prioritat a través de la recollida selectiva i la
construcció d’infraestructures ambientals sofisticades, tot
incorporant mecanismes destinats a protegir el medi
natural, encara que això impliqui costos significatius.
Aquesta realitat, que implica una responsabilitat
compartida, no s'ha d’oblidar. 

Per donar resposta a la problemàtica del tractament dels
residus, a mitjans del 2022, l’Ajuntament va iniciar el
procés de recollida porta a porta. Ara ja tenim els resultats

de l’exercici 2023. Segons les dades que ens ha lliurat el
Consell Comarcal, al municipi de Fontcoberta, vam
reciclar un 73% dels residus que vam generar, en total
300 tones. Ens agrada, especialment, el resultat obtingut
pel que fa al reciclatge domèstic, que arriba a un 77% de
reciclatge sobre el total de les deixalles. Considerem que
aquestes xifres són molt bones, que ens mostren que som
més conscients de la importància de la nostra participació
en la cura del nostre entorn. I que consoliden les
impressions que vam tenir amb els primers resultats del
porta a porta, els quals ens mostraven un reciclatge
domèstic d’un 79%.

Dit això, encara hi ha marge de millora. Amb el sistema
de recollida de residus actual, l’Ajuntament paga pel total
dels residus recollits al municipi i rep una bonificació
sobre els residus reciclats. Pel servei de recollida
selectiva, deixalleria i tractament de residus del 2024,
calculem que haurem de pagar més de 140.000 euros,
dels quals estimem que ens retornin entre 30.000 i 40.000
euros pel reciclatge que realitzarem. Tanmateix, podríem
arribar a rebre’n uns 12.000 més si arribéssim a uns
nivells de reciclatge òptims. Això ens permetria reduir la
taxa d’escombraries a cada llar. 
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Breus

Ofrena floral al monument a Lluís Companys, ubicat a la plaça de la Font de

Melianta, que es va fer el passat 15 d’octubre en record del president assas-

sinat pel franquisme. A l’acte, amb bona representació de polítics de la co-

marca, es van llegir escrits recordatoris i es va cloure amb el cant dels

Segadors. 

El Consell Comarcal ha estrenat un camió nou per al servei de recollida del

residu verd al Pla de l’Estany que efectua El Puig. El camió té una capacitat

volumètrica de 14.000 litres i compta, també, d’una grua articulada per reco-

llir les restes vegetals del municipi. El cost d’adquisició del vehicle és de

122.747,24 euros. 

S’ha sobrealçat una part de la tanca de l’Escola Alzina Reclamadora. D’a-

questa manera s’impedirà que algunes pilotes xutades des de la pista aca-

bin al carrer Lázaro Cárdenas. 

Aquesta tardor s’han col·locat dos bancs vora el monòlit de Sant Galderic

Des d’aquesta tribuna que l’Ajuntament ofereix a les forma-
cions polítiques amb representació al Consistori, sempre hem
procurat informar tant de temes locals com de temes més su-
pramunicipals, aprofitant el fet que Esquerra Republicana no
neix i mor al municipi, sinó que té representació (al govern o
a l’oposició) arreu del país. Actualment, amb totes les Con-

selleries de la Generalitat fent pinya al voltant del nostre pro-
jecte, podem dur a terme polítiques generals que milloren la
vida de les persones, votin a qui votin. Com per exemple:

El Departament d’Igualtat i Feminismes ha presentat els de-
talls de la distribució gratuïta i universal de productes mens-
truals reutilitzables a totes les dones de Catalunya. Es
calcula que al voltant de 2,5 milions de dones es podran aco-
llir a aquesta mesura. Som el primer país del món que distri-
buirà de manera universal i gratuïta copes, calces i
compreses de tela acompanyant-se d’informació de qualitat
i assessorament. La consellera d’Igualtat i Feminismes,
Tània Verge Mestre, ha dit “en un context internacional de
qüestionament i retrocés dels drets sexuals i reproductius,
des del Govern de Catalunya no només defensem aquests
drets sinó que redoblem l’aposta introduint-ne de nous com

LA MEVA REGLA, LES
MEVES REGLES
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el dret a l’equitat menstrual.” Verge ha explicat que aquesta
mesura permetrà, a més, “trencar els mites i tabús sobre la
regla que afecten el benestar i la salut de les dones, acabar
amb la pobresa menstrual, generar un estalvi a les dones i
famílies i fer-ho amb un compromís clar amb el planeta, amb
productes sostenibles i reutilitzables”.

L’accés gratuït a copes, calces menstruals i compreses de
tela a les farmàcies, suposa també un important estalvi per a
les dones i les famílies perquè si, per exemple, s’opta per l’ús
de la copa. La despesa al llarg de la vida fèrtil és d’aproxi-
madament 145€ enfront dels 2.500€ que costen els tampons

i les compreses d’un sol ús. Les farmàcies (com la de la Na-
tàlia Ruhí de Melianta), han assumit el compromís d’ajudar
a garantir l’exercici dels drets sexuals i reproductius i facilitar
l’accés universal de productes menstruals sostenibles i reu-
tilitzables. D’aquesta manera es valora el paper de les far-
màcies com a agents de salut de proximitat i confiança, i es
potencia el treball conjunt amb el sistema públic per contribuir
a fer del món un lloc més saludable.

https://web.gencat.cat/ca/actualitat/detall/Les-farmacies-re-
partiran-productes-menstruals-reutilitzables-gratuits-a-partir-
de-lany-que-ve

Amb la temporada de festes de Nadal ja finalitzada, volem
prendre un moment per agrair-vos l’esforç que féu per il·lu-
minar els carrers de Fontcoberta amb les vostres decora-
cions de Nadal. Cada any és més bonic veure com les
vostres cases il·luminen els carrers amb tanta creativitat.

A més a més, desitgem expressar la nostra gratitud per la
col·laboració de les diverses entitats del municipi. La diver-
sitat d’esdeveniments a Fontcoberta és possible gràcies a la

participació dels veïns que, organitzats en diverses entitats
o associacions, fan possible una àmplia oferta d’activitats.
Agraïm a tots els implicats per la seva dedicació i contribu-
ció.

Durant el 2024, s’hauran de prendre decisions significatives
sobre la reestructuració de Fontcoberta, i és important refle-
xionar detingudament sobre la millor alternativa. Escollir de
manera incorrecta podria comprometre el futur de Fontco-
berta i derivar en una mala gestió del municipi. És important
tenir present que, encara que una opció no sembli la més
evident inicialment, cal considerar si permet fer ajustos en el
futur i viure el dia a dia sense molèsties durant el procés.

Moltes gràcies a tots per la vostra col·laboració i continuem
amb esperança, treballant per fer de Fontcoberta un lloc en-
cara millor. Us desitgem un feliç 2024, ple de moments ale-
gres i èxits en tots els reptes personals i professionals que
us plantegeu.

QUÈ ENS RESERVA EL
2024?

US DESITGEM UN
FELIç 2024
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Castalloween 

El passat 1 de novembre es va celebrar la primera edi-
ció del “Castalloween”. Un esdeveniment vibrant i ale-
gre que captura l’esperit contagiosament, tant dels

més grans com dels més petits. És un moment en què el
poble gaudeix engalanant les cases, s’omplen de colors, mú-
sica i somriures. Anteriorment, ja se celebrava el dia de Ha-
lloween als carrers de Melianta on la gent del poble anava
per les cases a buscar caramels. Però aquest any la Comis-
sió de Festes va proposar donar una nova proposta a
aquesta festa, primer de tot donant el premi a la millor casa
decorada i, llavors, a la millor disfressa. Quan els carrers es
van anar buidant, la festa va culminar amb una gran celebra-
ció a la pista vermella del costat del pavelló, on hi havia un
petit bar i on la gent es va poder reunir i van sopar d’entre-
pans calents, castanyes i begudes. La música del nostre
Dj_Lluigi ens va estar acompanyant durant tota la jornada,
fins a mitjanit. S’ha de dir que per ser la primera d’edició d’a-
quest format del “Castalloween”, es van reunir més de 300
persones, en la qual, també, van participar altres famílies del
Pla de l’Estany. Volem agrair a tots els assistents per fer de
la nostra festa del poble un esdeveniment tan increïble. Va
ser evident que la gent es va sentir a gust i va divertir-se
enmig d’un gran ambient.

Comissió de Festes de Fontcoberta

Aplec de Santa Caterina d’Espasens 

Millor casa decorada

Millor disfressa

El diumenge 12 de no-
vembre es va celebrar
l’Aplec d’Espasens. Va

fer un dia esplèndid per fer la
caminada de Vilavenut a
Santa Caterina d’Espasens.
En arribar, començava la
missa cantada per la Coral
Fontcoberta Canta. A la sor-
tida es va poder degustar un
esplèndid vermut per a tots els
assistents. Seguidament, es
va fer un dinar popular de ger-
manor, on no hi faltava res. Es
va acabar la diada amb una
castanyada que va ser súper
divertida sota un sol radiant.

La Marató

La Marató 2023 es va dedicar a la Salut sexual i reproductiva.
Va ser un èxit de participació i de col·laboració de la gent,
doncs es van recollir 3.426 euros. 

Al pavelló, volem recordar l’exhibició de patinatge, un partit de
bàsquet de l’Atlètic Club Bàsquet Fontcoberta, la caminada per
descobrir Fontcoberta i Kangoo Jump a càrrec de Salta Catalunya.

Durant tota la jornada, que hi va haver servei de bar, es va poder
participar a l’Escape room en grups de cinc persones com a màxim
i que havia preparat Laclika.  També la participació del discjòquei
resident Dj Luigi i el Traster Teatre per l’esquetx «No ve d’un pam»
que van representar després de dinar i que va divertir el públic que
es va quedar a dinar al pavelló. Després hi va haver una quina
solidària amb aportació de productes de diferents establiments. Per
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acabar la jornada es va fer una exhibició de country i l’Ajuntament
va posar-hi una xocolatada per recuperar les calories. A la capella
de Melianta la Coral Fontcoberta Canta va col·laborar-hi amb el
Concert de Nadal. Per activitats realitzades en altres dies també van

fer aportació els pessebres vivents de Vilavenut i de Fontcoberta i
l’Escola Alzina Reclamadora.  Des d’aquí volem fer un agraïment a
la gent, voluntaris i entitats que hi van participar aportant productes,
ajudant o participant durant tot el dia. Tot plegat, un dia rodó. Gràcies. 

VIII Concert de Nadal de la Coral Fontcoberta Canta

Un any més, s’han començat les festes de Nadal amb el
Concert de la Coral Fontcoberta Canta, el dia 17 de
desembre, a l’església de Melianta.

Les cançons nadalenques i tradicionals varen ser del grat del públic
assistent que omplia els bancs de l’església. Mentre que, a la mitja
part, el guitarrista, Sr. Jordi Codina, va interpretar unes peces de
concert. Així, amb la simpatia i bones explicacions de les peces
musicals que anava a interpretar, el mestre Codina va connectar
ràpidament amb els assistents al concert que, en acabar l’actuació,
li varen brindar un merescut aplaudiment.

Al final del concert es va fer el sorteig d’uns lots nadalencs preparats
per tots els components de la coral. El seus beneficis varen passar
a sumar la recaptació per a la Marató de TV3 que es va anar fent
durant tot el dia, en totes les activitats programades al municipi.
L’aportació de la coral va ser de 286 euros.

Volem agrair la col·laboració dels assistents al concert, i molt
especialment al guitarrista Jordi Codina que va ajudar a fer més gran
aquesta diada; i també la Parròquia de Fontcoberta, que sempre
facilita que es pugui dur a terme aquest concert, així com a
l’Ajuntament de Fontcoberta la seva predisposició a fer la difusió d’un
concert de Nadal que ja forma part de les activitats organitzades per
a La Marató de TV3.

Dolors Bustins Serarols

Actuació de la Coral Fontcoberta Canta. D’esquerra a dreta, darrere: Queta Bustins,

Fina Planas, Sussi Martínez, M. Àngels Ramió i Nuri Berga; davant: Anna Dalí (direc-

tora), Jesús Garcia (guitarra), Dolors Bustins, Antònia Tallada, Josep-Lluís Santaella,

Maria Pinsach, Dolors Guillem, Arnau Solé (guitarra)

Actuació del guitarrista Jordi Codina
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Festes de Nadal a Vilavenut

Diuen que el preludi de les festes nadalenques és el
dia de Santa Llúcia. A Vilavenut, però, és el dia de
Sant Sadurní, la festa petita. Aquest dia, es va co-

mençar amb un ofici solemne cantat per la Coral Fontcoberta
Canta, a qui els hem d’agrair la bona voluntat d’acompanyar-
nos cada any. I com cada any, se celebra un dinar popular a
l’Escola Vella, on es convida a assistir-hi a tots els figurants
i col·laboradors del Pessebre Vivent de l’any anterior. Aquest
any, abans del dinar es va fer el joc de Trencar l‘olla on no hi
van faltar voluntaris/es i s’ho varen passar molt bé. I a l’hora
del cafè es va presentar La tieta Tereseta que va donar el toc
d’humor a la sala i tothom en va sortir molt content.

Després de Sant Sadurní, ja podem anar per la representació del
Pessebre Vivent, treball laboriós de la Comissió del Pessebre i col·la-
boradors, feines que s’han de fer en equip per arribar a tenir-ho tot
apunt pels dos dies de la representació. Dies que transformem Vi-
lavenut en un pessebre vivent, petit però màgic i eixerit, on s’hi va
posar, com sempre, tota la voluntat i els pocs recursos de què dis-
posem. El resultat va ser extraordinari, molt contents de la feina feta

i del públic que va assistir-hi. Esperem que aquesta il·lusió del  Pes-
sebre continuï. Com cada any, vàrem tenir la col·laboració del grup
Alma Cubrae on l’escena que representen és digna de veure i
també, com a novetat, la Coral Veus de l‘Estany que va cantar una
vegada feta la presentació del Pessebre i durant tota l’estona de la
representació vora al naixement. 
NOTA: Les fotos del Pessebre Vivent són de Toni Batlles



ENTITATS I FESTES

11EL BUTLLETÍ  288

I les activitats continuen en el nostre petit poble!! Un bon grup de
gent vàrem celebrar  l’entrada de l’any nou a la plaça de Mossèn
Salvador Pagès, amb les campanades del rellotge de  l’església.
Quan faltava poc per les dotze, a la plaça va anar arribant gent i amb
molta alegria vàrem menjar els 12 raïms i donar pas al 2024.

El dia 3 de gener, l’Associació de Veïns de Vilavenut i  l’Ajuntament
de Fontcoberta varen organitzar un taller de fanalets i cartes als Reis
a l’Escola Vella a càrrec de l’equip Just 4 kids. El taller va ser un èxit
doncs es varen ocupar totes les places.

Finalment el dia 5 de gener, al matí, un grup de voluntaris/es va pre-
parar la tenda, amb els tres seients ben engalanats, la xocolata, tau-
les, llums i música per l’arribada dels Reis Mags d’Orient. A les sis
de la tarda el grup de batucada Rovell d’Ou va començar la festa.
Els Tres Reis varen arribar a Vilavenut en cavalls, amb el seu seguici
de patges. La gent que els esperava a l’aparcament municipal els
va seguir junt amb el grup de batucada fins  a la plaça de Mossèn
Salvador Pagès. En arribar-hi, el Sr. Alcalde els hi va donar la ben-
vinguda al poble. Després de dir unes paraules el Rei Baltasar, es
varen dirigir a la tenda reial on es varen disposar a fer-se fotos amb
tothom i a repartir caramels. Per fi havia arribat la nit més màgica de
tot l’any!! Quan veus  la il•lusió, el somriure  dels petitons amb els
seus fanals i  cantant la cançó dels Tres Reis, et mou aquell cuquet
interior, et fa sentir i reviure la teva infància i, potser, també et fa més
vulnerable.

I així s’acaben les festes de Nadal, sense oblidar-nos dels bons pro-
pòsits de l’any que comencem. Des de l’Associació de Veïns donem
les gràcies a tots els figurants del Pessebre, a tots els col·laboradors
i voluntaris que han ajudat perquè les diferents activitats sortissin el

millor possible, a l’Ajuntament de Fontcoberta, a la brigada municipal,
a la Coral Veus de l’Estany i als amics del  grup Alma Cubrae. 

Bon any i molta salut a tothom !!
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Pessebre Vivent de Fontcoberta 2023

Hola lectors d’El Butlletí. Com cada any, des d’en fa qua-
ranta-vuit, s’ha celebrat el Pessebre Vivent de Fontco-
berta els dies 25 i 26 de desembre.

En aquesta edició hem modificat el recorregut degut a les refor-
mes que es duen a terme a cal Carreteric i hem afegit alguns
quadres nous com el boletaire, les castanyeres o el Tió de Nadal,
entre altres. Hem recuperat el jardí de can Valentí, que és un
espai molt pintoresc, on queden molt bé els quadres com el ca-
çador, el llenyataire o el forner. També hem tingut la participació
d’una part de la banda dels Manaies de Banyoles amb els tam-
bors. Al final del recorregut, hem pogut gaudir d’una bona xoco-
lata desfeta amb melindros i “Caldo de Navidad” d’Aneto, que
col·labora desinteressadament amb el Pessebre.

Pel que fa als visitants, ha estat tot un èxit i volem donar les grà-
cies a les persones que ens vau venir a veure. Cada vegada ens
veu més gent i aquest any han gaudit del pessebre més de
1.600 persones. Volem donar les gràcies a tots els participants,
al Club Patinatge Fontcoberta i als propietaris per donar-nos fa-
cilitats per a fer servir les seves instal·lacions i el camp per a l’a-
parcament.

Dit tot això, només ens queda desitjar-vos un bon any 2024, ple
d’amor, èxits i Pessebre Vivent inclòs. 
NOTA: Les fotos són de Lluís Pou

Junta del Pessebre Vivent de Fontcoberta



ENTITATS I FESTES

13EL BUTLLETÍ  288

Parc Infantil de Nadal

La Jornada del Parc Infantil de Nadal va aplegar més de 100
infants, des de nadons de 0 a 3 anys en què tenien un espai
reservat (espai nadó) fins a nens de vuit anys, proporcionant

una experiència lúdica i entretinguda per a totes les edats. L’esde-
veniment va destacar-se per diverses activitats, incloent-hi castells
inflables, taller de fanalets, maquillatge de fantasia i també un emo-
cionant circuit d’educació viària destinat als que preferien patinets o
bicicletes, que van fer les delícies dels més petits. La diversió no va
parar aquí, ja que l’organització va culminar l’activitat amb una re-
confortant xocolatada per a tots els assistents. Aquest moment va
permetre als participants relaxar-se, gaudir de servei de bar i fomen-
tar la interacció entre les famílies presents.

La part més especial de la jornada va ser a les set de la tarda, quan
va fer acte de presència La Melis i Els Bufets. Aquesta participació
va oferir als més petits l’oportunitat d’entregar les seves cartes als
Reis Mags, creant un moment màgic i inoblidable per a tota la mai-
nada. En general, la Jornada del Parc Infantil de Nadal va ser una
experiència encantadora i participativa, destinada a crear records
positius per a totes les famílies que hi van assistir.

Volem agrair tant a l’Ajuntament de Fontcoberta com a l’AFA de l’es-
cola, la llar d'infants i Laclika per la seva col·laboració i per fer d’a-
quest dia una ocasió tan especial.

Comissió de Festes de Fontcoberta

Els Reis Mags d’Orient

Un any més, hem rebut la visita dels Reis Mags d’O-
rient, molt esperats per tota la canalla. Varen arribar
a les sis del vespre a Vilavenut acompanyats dels pat-

ges i una sorollosa batucada del grup Rovell d’Ou. Van ser
rebuts per tot el poble i van poder saludar tots els infants.
Després es varen traslladar a Melianta on van arribar cap a
tres quarts de set. També els esperaven amb il·lusió tota la
mainada. Van fer una rua molt lluïda per diferents carrers
amb la Melis, la batucada, els patges, una caravana de
motos i cotxes clàssics carregats amb tots els regals. Llavors,
ja al pavelló, el Sr. Alcalde els va donar la benvinguda i les
claus de totes les cases. Els menuts, i els no tant, varen
poder anar a trobar els Reis personalment i explicar-los el
que havien demanat. I després, van poder prendre xocolata
calenta amb melindros. La xocolata va ser boníssima, com
sempre. Moltes gracies Reis!!
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40è Concurs de Pessebres de la Parròquia de Fontcoberta

Quaranta anys fent pessebres! Això és el que ha fet la Teresa
Llàcer. Cada any un nou pessebre, cada any un nou format,
però sempre amb la mateix il·lusió del primer concurs. Ella,

juntament amb el desaparegut Joaquim Congost, varen començar
aquesta tasca que ha portat a gaudir d’uns pessebres tradicionals i
uns pessebres fets amb tota la imaginació que es pot aplicar a una
sola temàtica: el pessebre. D’aquell inici i fins avui, han passat molts
artistes que han gaudit de l’experiència de fer una obra d’art. Alguns
han repetit, altres han volgut viure l’experiència una sola vegada,
però tothom ha ajudat a mantenir aquest concurs. 

Per tant, les persones que avui acompanyem la Teresa en el seu
camí organitzatiu, ens fa il·lusió dedicar-li l’agraïment de tots els par-
ticipants que hem anat omplint les taules preparades al voltant de
l’església, durant tots aquests anys, amb una diversitat artística digna
de ser visitada. Quaranta anys fent pessebres! Continuem amb
aquesta tradició!

NOTA: Dolors Bustins per les fotos dels pessebres, Josep Bustins
per la foto de grup

VEREDICTE DEL 40è CONCURS DE PESSEBRES
El jurat format per la Sra. Eva Capellera, Sr. Josep Banal i Sr. Fran-
cesc Figueras, reunits el dia 16 de desembre de 2023, varen emetre
el veredicte següent:

Categoria pessebres tradicionals: Primer premi: grup catequesi -
segon premi:  Martí Bustins - tercer premi: família Vilches-Aragón
Categoria pessebres artístics: Primer premi: Susana Pacreu -
segon premi: Nuri Berga - tercer premi: Jaume Fañanàs
Premi a l’originalitat: Dolors Bustins 
Participants: Pilar Planas, Teresa Llàcer, Dolors Guillem i Dolors
Renart
Col·laboració: Francesc Figueras 

Dolors Bustins, en nom de l’organització del Concurs de Pessebres

Organitzadors, jurat, concursants i catequistes del 40è Concurs de Pessebres. Nadal

2023 

Primer premi artístics: Susana Pacreu Pessebre participant: Teresa Llàcer

Primer premi tradicionals: Grup catequesi
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Les sortides de l’any en imatges

Des del Triops Marxaire aquesta vegada hem substi-
tuït les paraules pels fets. I què millor que fer una se-
lecció de fotos de grup, on se’ns veu contents i

riallers. Moltes gràcies per la vostra companyia.

El Triops Marxaire

Pla de Tudela (gener)

Monells i la Gavarra Plana (febrer)

Ruta de l’exili a la Vajol (març)

Castells empordanesos (abril))

Sant Miquel del Mont (juny)

Parc d’Aigüestortes i Estany de Sant Maurici (agost)

Puig de Dòrria (setembre)

Mines del Nen Jesús i bosc d’escultures (octubre)

Baumes de Caixurma (novembre)



L’Arriarem, en memòria d’en Marc Riera i Castellà

El diumenge 12 de novembre, més de 2.500 persones es van
reunir a Fontcoberta per participar en L’Arriarem, una cami-
nada-cursa solidària per recaptar fons per a la investigació

del sarcoma d’Ewing i per recordar en Marc Riera i Castellà.

En Marc era estudiant de periodisme de la Universitat de Vic i estava
involucrat en diferents entitats. Jugava a l’equip de waterpolo del
Club Natació Banyoles, era àrbitre de l’esport que practicava i se-
guidor apassionat del Girona FC. L’any 2021 se li va diagnosticar un
sarcoma d’Ewing a la columna vertebral, un càncer molt agressiu
que es desenvolupa en el teixit ossi i en les parts toves, que afecta
principalment joves i adolescents i té una incidència d’un cas per a
cada milió d’habitants l’any. La malaltia el va deixar paraplègic i va
morir divuit mesos després, el 4 de novembre del 2022. 

L’Arriarem ha aconseguit recollir uns 90.000€ gràcies a les inscrip-
cions a la cursa i totes les donacions fetes per empreses i particulars
del Pla de l’Estany i d’altres localitats fora de la comarca. Aquests di-
ners es donaran íntegrament a l’Institut de Recerca de l’Hospital de
la Santa Creu i Sant Pau, centre de referència en la investigació d’a-
quest tipus de sarcomes i on en Marc va ser tractat durant la malaltia.  

L’Arriarem va ser una iniciativa impulsada i organitzada per la família
d’en Marc, amics i l’Ajuntament de Fontcoberta, per fer realitat el seu
desig de recollir diners per a la investigació. També hi van col·laborar
el Consell Esportiu del Pla de l’Estany, Dipsalut (Organisme de Salut
Pública de la Diputació de Girona) i l’Hospital de la Santa Creu i Sant
Pau (Fundació Institut de Recerca de la Universitat Autònoma de
Barcelona). La cursa va ser possible gràcies al suport d’empreses i
establiments de la comarca, que van fer donatius i van oferir obse-
quis diversos per premiar els participants, però també gràcies a la
implicació d’un gran nombre de veïns de Fontcoberta, i per extensió
del Pla de l’Estany, que es van oferir com a voluntaris per ajudar a
organitzar aquest esdeveniment. Gràcies a tots ells es van poder
oferir els serveis necessaris a tots els participants, que van arribar
de diferents punts de Catalunya. 

La cursa es va dur a terme en dos formats, de 5km i 10km, pel pla
de Martís, un entorn amb una connotació especial per en Marc i la
seva família, ja que era on ell acostumava a anar quan es trobava
bé a respirar aire fresc i a passejar la Xim, la gossa del seu avi. La
sortida va ser a les 9.30 h davant del pavelló de Fontcoberta i durant
una hora i mitja els participants van pintar de verd el pla de Martís
amb la samarreta de L’Arriarem, que portava imprès tant davant com
darrere el logotip dissenyat a partir d’un dibuix de la Cristina, la ger-
mana d’en Marc, i que el retratava a ell amb la cadira de rodes pas-
sejant amb la Xim pel pla de Martís. Els inscrits també van rebre una
bossa obsequi amb productes i en arribar a la meta, se’ls va oferir
un esmorzar d’entrepà de botifarra i aigua. A més, es van sortejar
diversos regals aportats per les empreses col·laboradores. 

Conclosa la cursa-caminada, es va lliurar un record als col·labora-
dors més directes i es van poder escoltar els parlaments de Xavier
Cros, alcalde de Fontcoberta, i Paola Grommes, representant de la
Fundació Institut de Recerca de l’Hospital de la Santa Creu i Sant
Pau, que va explicar la recerca que s’està realitzant i on es destinaran
els diners recollits. Van acabar els parlaments la Marta Castellà i en

Salvador Riera, pares d’en Marc, que van donar les gràcies a les
institucions, a les empreses i als establiments col·laboradors, i a tots
els voluntaris, en nom de la família. En acabar van pujar a la tarima
la resta de membres de la família, que van aplaudir i donar les grà-
cies a tots els participants també. 

Abans de l’Arriarem s’han dut a terme altres activitats en memòria
d’en Marc: el juliol es va celebrar el primer torneig de waterpolo Me-
morial Marc Riera Castellà, a l’estany de Banyoles; al setembre es
va disputar el partit de futbol benèfic entre el C.E. Fontcoberta i l’At-
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Abans de la sortida (Lluís Pou)

La família i autoritats amb la pancarta d’establiments col·laboradors 
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lètic Club Banyoles en memòria seva també, a l’octubre es va fer la
xerrada «L’acompanyament en la incertesa de viure amb una ma-
laltia terminal» a la sala de socis del CNB i per últim l’exposició foto-
gràfica també al Club Natació Banyoles, on en Marc jugava a
waterpolo. 

L’Arriarem ha estat el colofó a tot plegat. El 12 de novembre Font-
coberta es va omplir de gent vinguda de tot arreu per una bona
causa i per recordar en Marc. La família ha anunciat que no hi haurà
futures edicions de la cursa, ja que és un esdeveniment únic i irre-
petible. 

NOTA D’AGRAÏMENT DE LA FAMÍLIA
La solidaritat va ser la protagonista de L’Arriarem.

Gràcies per haver-nos acompanyat en aquest homenatge inoblida-
ble al nostre fill Marc.
Gràcies al tots els que vau venir a caminar, córrer, rodar o simple-
ment ser-hi.
Gràcies als que no hi vau poder ser però vau fer el donatiu.
Gràcies als voluntaris que vau donar el màxim de vosaltres per aju-
dar-nos a fer-ho possible.
Gràcies als col·laboradors per les donacions.
I gràcies a l’Ajuntament i al poble de Fontcoberta per posar-nos-ho
tan fàcil. 

I recordeu: apostar per la investigació salva vides!

Abans de la sortida (Lluís Pou)

Al pla de Martís (Lluís Pou)

Per la Via Verda vora Sant Galderic (Lluís Pou)

Vista aèria

Agraïment de la família davant dels participants
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Premi a Ernest Costa pel llibre sobre Sant Aniol d’Aguja

La IX edició del Premi Editorial del Llibre de Muntanya
2023, que es convoca en el marc de la Fira del Llibre
de Muntanya de Vic ha guardonat el volum Sant Aniol

d’Aguja. Valls, cims i gent del Pirineu d’entre el Vallespir i la
Garrotxa, d’Ernest Costa i Savoia. Concretament, ha rebut
el premi Cèsar August Torras «al millor llibre publicat que
versi sobre cultura, patrimoni, tradicions, etnografia, botà-
nica, fauna, geografia, geologia, paisatge o ecologia en llen-
gua catalana d’interès excursionista» el passat mes de
novembre. Felicitats, Ernest! El llibre, publicat al mes d’abril,
va ser impulsat pels Amics de Sant Aniol i vinculat al projecte
de recuperació del refugi en què estan immersos des de fa
uns anys.

Dos «edificis» a consolidar pel futur: els temples i els joves

riera de darrere l’Ajuntament de Porqueres...). En aquests
20 anys, alguns han volgut fer la Professió de Fe (89 nois i
noies) o s’han Confirmat (53 joves) dintre d’una celebració
escolta. Enguany s’ofereix, de nou, als ràngers que vulguin
fer la Professió de Fe i als pioners la Confirmació. Amb tot
això, ben segur que algun valor haurem consolidat per a la
vida de demà d’aquests 293 nois i noies. Continuem aquest
curs amb 58 nois i noies i 18 caps. Per molts d’anys de con-
solidació!    

Mossèn Jordi Font, rector de Fontcoberta i de Vilavenut i
consiliari de l’AEIG Pla de l’Estany

Hi ha dos «edificis» que necessitem con-
solidar per demà: els temples i els joves.
Són dos objectius que amb les parrò-

quies treballem cada curs. Cada any hem de dei-
xar un «edifici» millor de com l’hem trobat. Per
suposat que quan parlo de temples, tots ente-
nem els quatre que tenim al municipi de Fontco-
berta: el temple parroquial de Sant Feliu de
Fontcoberta, la capella de la Mare de Déu de la
Font, l’església parroquial de Sant Sadurní de Vi-
lavenut i la capella de Melianta. Aquest any hem
pintat l’interior de l’església de Vilavenut (ha pujat
3.967, 15 euros) i s’ha posat un jou a la campana
de l’any 1775 de Fontcoberta (6.552 euros). I ara
tenim el projecte d’un jou nou per la campana
gran de Fontcoberta, que és de l’any 1787 i pesa
700 kg. El jou i el mecanisme per bogar puja
11.591 euros. Des de Nadal que es recullen do-
natius i es deixen les inscripcions del nom dels
donants d’aquest jou per a l’església de Fontco-
berta. Encara hi ha feina!

El segon «edifici», molt més important que els
anteriors, són els joves. Les hores dedicades en
aquests 20 anys per l’educació en els valors es-
coltes (fer servei, l’autogestió en la vida del petit grup, l’es-
piritualitat/fe i el coneixement del país per l’excursionisme)
afecten el futur dels 293 infants i joves que des del 2003 fins
avui han passat per l’Agrupament Escolta i Guia Pla de l’Es-
tany. El curs 2023-2024 hem entrat en el 21è curs. Joves de
tota la comarca, han estat acompanyats per 56 caps (joves
monitors de 18 a 28 anys) que han format i formen part d’a-
quests 20 anys. S’han fet 238 sortides (entre elles, nou tro-
bades escoltes internacionals o Jamborees a Itàlia, Suècia,
Anglaterra, Dinamarca... ); s’han rebut sis premis pels ser-
veis reconeguts per la Generalitat i han col·laborat sempre
que els nostres ajuntaments, parròquies o associacions han
demanat un servei (per exemple, en la Marató de Fontco-
berta, amb Benestar Social de Banyoles, en la neteja de la

Bastida aixecada per pintar l’interior de l’església de Vilavenut el passat 29

de setembre
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Vuit segles de pessebres, 1223-2023

Al municipi perdura la tradició dels pessebres, només
hem de recordar els de Vilavenut i de Fontcoberta, el
concurs de pessebres i molts pessebres casolans. Es

considera que el primer pessebre es va fer al santuari de Grec-
cio (Itàlia) de la mà de sant Francesc d’Assís el 1223, ara fa vuit-
cents anys, quan va fer una representació del naixement al
voltant d’una menjadora d’animals. El mot pessebre deriva del
terme llatí praesepe, el corral per als animals. 

El costum de representar el naixement de Jesús durant el temps
nadalenc, de reproduir-lo per mitjà de personatges vius o de fi-
gures plàstiques, és una tradició molt arrelada a Catalunya
doncs ja es tenen notícies d’un pessebre l’any 1300, molt pro-
bablement per influència franciscana. Sabem que a final del
segle XVI ja hi havia pessebres familiars, i que l’activitat es va
divulgar ràpidament, tant que el 1786 Barcelona ja tenia la Fira

de Santa Llúcia on es podia adquirir tot allò que calgués per a
dur-la a terme. Les primeres dades del pessebrisme a Banyoles
es remunten a l’any 1850. Una particularitat del pessebre català
i valencià és la figura del caganer. Existeixen dues línies en la
caracterització de les figures, l’hebraica, on els personatges por-
ten túniques i turbants i la que pren com a model la vestimenta
tradicional dels pastors.

NAIXEMENTS
01/11/2023: Joan Luengo Autonell

CASAMENTS
25/10/2023: Jordi Reig Sais i Raquel Formaggio Patricio
09/12/2023: Oriol Juanola Murgadella i Sandra Páez Aguilera
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Seguim amb sequera

Des de la tardor del 2020, gran part de Catalunya està passant
per un període de sequera llarg i cada vegada més sever,
amb restriccions d’aigua. No és el cas de l’àrea de la Conca

Lacustre de l’Estany de Banyoles, que inclou els municipis de Font-
coberta, Banyoles, Camós, Porqueres i Cornellà del Terri. Tot i així,
cal ser molt curosos amb l’ús de l’aigua. No la malbaratem que és
or blau. Des del temporal Glòria, del gener del 2020, que no plou
amb ganes. A Fontcoberta, tampoc plou com deuria en els últims
anys: 503,5 litres el 2021, 611,2 litres el 2022 i 506,3 litres el 2023,
quan la mitjana dels últims quaranta-un anys és de 764,6 litres. Els
aqüífers, els pous, les deus i les fonts del municipi també van minvant
i esgotant-se. Una prova és la platja d’Espolla que no s’omple des
del Nadal del 2020. O que la font de la Mare de Déu de la Font  no
raja des de fa algunes setmanes (a la imatge el 31 de desembre del
2023), quan és una font que no es té coneixement que s’hagués es-
troncat mai. La font propera, la del Capellà, encara raja a regalims. 

Demografia octubre, novembre, desembre 2023
Nota: La demografia correspon als registres de l'Ajuntament
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PAQUI BADOSA FERRER, presidenta de la Fundació 
Oncolliga de Girona

Per Jaume Colomer

Per començar, què és l’Oncolliga? Quan va néixer?
L’Oncolliga és una fundació que està a l’abast de tota la província
de Girona i que va néixer per ajudar al malalt de càncer i als seus
familiars. Per tant, oferim serveis assistencials i, ara, una línia de
prevenció, que creiem que és molt important. La fundació quan va
néixer era Lliga Catalana d’Ajuda al Malalt de Càncer perquè, llavors,
era una associació, ja fa vint-i-set anys. Al cap de vuit anys, com que
l’associació va anar creixent per temes burocràtics, organitzatius i
fins i tot fiscals, hi va haver la necessitat de passar a ser una
fundació. Estem dins la FECEC, que és la federació de totes les
entitats de Catalunya que treballem per al càncer. 

Com s’estructura la Fundació Oncolliga? 
Tenim molts serveis a tota la provínciaque, evidentment, els porten
endavant bons professionals. Però per dur-ho a terme es necessita
d’una economia. Ara, el 14% del nostre pressupost són subvencions,
una quantitat molt ínfima per les nostres necessitats. 

Tenim la sort de tenir moltíssima gent voluntària que creu en aquest
projecte, que ens coneix, que l’ha conegut i sap que treballem de
manera molt transparent. Aquesta quantitat de gent que forma les
delegacions de cada poble fa que cadascú, d’alguna manera o altre,
col·labori. Tothom té la llibertat d’organitzar les activitats que se
sentin més a gust. Si algú, per exemple, està més proper al club
tennis o del centre excursionista del seu poble és més fàcil. Tothom
fa allò que se sent més còmode. La suma d’aquestes petites, o no
tant petites activitats, van a la mateixa bossa per poder fer tots els
serveis. Aquestes delegacions són l’ànima de l’Oncolliga i que ens
defineix i que fan possible fer el que fem. Tenen dues funcions. Per
una banda, recollir fons, i de l’altra, que és molt important, sinó més,
perquè són els altaveus del nostre objectiu i de la nostra missió.
Quan una persona passa per un procés de càncer és un daltabaix.
Si coneixes algú del teu poble és fàcil apropar-t’hi i dir: em passa
això, en què em pots ajudar? o necessito això. A vegades és més
fàcil que trucar un número de telèfon. Les delegacions són així. Al
Pla de l’Estany hi ha les de Fontcoberta-Vilavenut, la de Banyoles,
Porqueres, Cornellà del Terri, Camós i Vilademuls. 

Teniu molts projectes per finançar-vos, com l’Oncotrail. 
Les delegacions no paren de pensar coses. Té un mèrit increïble.
Des de la pròpia seu també organitzem activitats, sovint d’un format
més gran. Des de fa uns anys s’han fer molt conegudes les Oncos,
la que més l’Oncotrail. L’Oncotrail és participar en un recorregut de
100 km que es pot fer caminat, sempre en equips de quatre. La
gràcia d’aquesta activitat és que tots els equips han de fer un donatiu
mínim de 1.000 euros per poder participar. Aquesta quantitat
multiplicada per tots dels equips que hi participen, 320 aquest any,
és una recollida de diners important. Però vull fer una puntualització.
L’Oncotrail va néixer fa deu anys perquè el tresorer de l’entitat, en
Lluís Comet, que és molt esportista, en aquell moment estava

passant per un procés oncològic i havia d’anar a fer quimioteràpia.
Li van dir: la quimioteràpia que et farem hauràs d’estar vuit hores
connectat a la màquina. Ell, que és molt tranquil, va pensar que hi
aniria amb el seu ordinador i ho aprofitaria per fer feina. Va anar-hi i
es va trobar uns llits envellits i cap endoll on endollar l’ordinador. Va
pensar: hem de fer alguna cosa que ens permeti ajudar els hospitals
i modernitzar el mobiliari i els aparells que utilitzen i d’aquesta
manera faríem la vida més fàcil al pacient. D’aquesta manera va
néixer l’Oncotrail. Tots aquests diners ens han permès canviar coses.
Si ara aneu als diferents hospitals de la província i al propi ICO
veureu que totes les butaques són canviades per unes de més
còmodes i tots tenen els seus endolls. Com que aquest material
dura, ara ja hem pujat a les habitacions i hem pogut canviar llits i les
butaques dels acompanyants. Ara ja estem en una altra fase de tenir
aparells concrets que ens demana la gent. Tot es reverteix a tots els
hospitals de la província de Girona. Una part important també se’n
va a investigació on tothom hi hem de posar la mirada. El futur ha
de ser la solució a aquest mal. 

Com es pot ser soci de l’Oncolliga?
És molt fàcil. Cal entrar a la web de l’Oncolliga (oncolligagirona.cat)
on hi ha una pestanya que diu: vols ser soci? És un mínim de 12 €
a l’any, una quantitat assumible. A la web hi ha molta informació i
intentem que sempre estigui actualitzada. Per poder fer tots els
serveis, no podem badar gens i per això hi ha un ritme de treball molt
potent. 

Des de Fontcoberta, com us podem ajudar? 
Amb la Maria Grau, de la delegació de Fontcoberta-Vilavenut, ens
posarem a treballar passat festes per activar activitats. Tenim ganes
de buscar gent que tingui ganes d’ajudar i fer un grup potent. He de
dir però, que no és molta feina, perquè gràcies a Déu som molta
gent. Tothom fa el que pot i sempre està molt ben fet. Si es fa una
activitat a l’any, genial! No és un compromís de seguir-la fent, però.
Mai de la vida es quantifica cap delegació pel que fa o aporta. A
Fontcoberta i Vilavenut necessitem gent que digui, va som-hi! Des
des la seu ajudem a fer pòsters, deixem material... i facilitem el que
calgui. Som conscients i gràcies que hi sou perquè es fa un
voluntariat que nosaltres hem de mimar. I ho intentem a totes les
delegacions. 

Esteu treballant en una nova línia de cosmètica en benefici a la
Fundació. On es poden trobar?
Gatzaraés una línia de cosmètica 100% natural, que està molt bé, i
100% solidària. Tot el benefici que dona aquesta línia va a Oncolliga.
Va néixer amb la pandèmia de la covid quan hi va haver una aturada
increïble. La gent que l’està provant està contenta i això sol ja ens
tranquil·litza i alegra. Els productes es poden trobar a la pàgina web
gatzaracosmetics.com, es demana i t’ho porten a casa. També es
ven a diferents establiments col·laboradors, com farmàcies o
estètiques, que es poden localitzar a la mateixa pàgina web.  

També destineu part dels ingressos a la recerca. Destacaries
algun projecte concret?
Hi ha dues línies de recerca. Una part important del que recull
l’Oncotrail va a tots els hospitals i 45.000 € va a investigació. Una
altra activitat és l’Oncoswim, que és la de nadar, que de manera
íntegra va a un projecte de recerca sobre el càncer de mama triple
negatiu, el càncer de mama més potent del que se sap menys. Els
càncers de mama es poden intervenir molt però aquest encara es
resisteix. Hi ha un grup d’investigadores molt bones a Gironaque
reben des de fa sis anys els diners d’aquesta activitat. Cada any ens
porten els resultats aconseguit gràcies a l’ajuda que els donem,
propera als 55.000€ en cada edició. 

Paqui, moltes

gràcies per tot

NOTA: Podeu

seguir l’entre-

vista completa

a la web de

l’Ajuntament


